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هدیه به خوانندگان

آیت الله مهدوی کنی)ره(: اگر جز خدا چیزی را موثر ندانیم 
و همه چیز را در برابر اراده و عظمت  او ناچیز بشــماریم، هرگز 
در برابر بندگان حقیر خدا، هر چند دعوی برتری داشته باشند 

سر تعظیم فرود نمی آوریم.

اخبار ادبی و هنری

در پرتو وحی

ایمان الهی انتخابی است نه جبری
»اگر پروردگار تو می خواست، تمام کسانی که روی زمین 

هستند، همگی )به اجبار( ایمان می آوردند؛ آیا تو می خواهی 

مردم را مجبور سازی که ایمان بیاورند؟! )ایمان اجباری چه 

سودی دارد؟!(
یزد میزبان پنجمین همایشیونس - ۹۹

 شاعران اهل بیت )ع( 
از امروز تا ســی ام مهر ، پنجمین همایش »شاعران اهل بیت )ع(« 

در یزد برگزار می شود.
جواد حیدری مدیر عامل مجمع شــاعران اهل بیت )ع( در تشریح 
چگونگی برپایی این همایش گفت: حدود 100 نفر از شــاعران کشور 
از استان های یزد، کرمان، قم، اصفهان و سیستان و بلوچستان که در 
مدح ائمه اطهار )ع( چکامه سرایی می کنند، طی سه روز و در پنجمین 

همایش منطقه ای شاعران اهل بیت )ع( گرد هم می آیند.
جواد حیدری عنوان کرد: شــاعران آیینی در این همایش که در 
محل هتل ســنتی والی یزد برگزار می شود، در کارگاه های تخصصی 
آموزشی شــعرآیینی با موضوعات مختلفی از جمله کارگاه نقد شعر، 
بایدها و نبایدهای شــعر آئینی، نوآوری در شــعر، حماسه در مرثیه و 
کارگاه های دیگر حضور خواهنــد یافت. وی افزود: مباحث تخصصی 
کارگاه های آموزشــی پنجمین همایش شاعران اهل بیت )ع(  توسط 
استادان نامی کشور همچون استاد خسرو احتشامی، سعید بیابانکی، 
سیدمهدی حسینی، مهدی امین فروغی و زکریا اخلاقی ارائه می شود.

»سیدمهدی« بربال فرشتگان
 مستند »سیدمهدی« از سری مستندهای »بربال فرشتگان« بزودی 

از شبکه های تلویزیون به نمایش در می آید.
به گزارش تسنیم، مستند تلویزیونی بربال فرشتگان )سیدمهدی( 
درباره شــهید مدافع حرم مهدی حســینی اســت که با نام جهادی 

»سیدمهدی« در جبهه مقاومت به شهادت رسید.
این مســتند به تهیه کنندگی وکارگردانی حسین سوهانی تهیه و 

تولید شد و اجرای آن بر عهده  علی فروتن است.
مجموعه مستند »بربال فرشــتگان« در 80 قسمت ساخته شده 
است که شامل دو فصل می شود. فصل اول آن به شهدای مدافع حرم 

ایرانی و در فصل دوم به شهدای افغانستانی اختصاص خواهد یافت.
زندگی آیت الله لاری

 به تصویر کشیده می شود
»هنگام بیداری« عنوان سریالی است که کار ساخت آن آغاز شد.

آن گونه که خبرگزاری فارس گزارش کرده، سریال یاد شده روایتگر 
بخشی از زندگی و مبارزات آیت الله لاری است.

آیت الله سیدعبدالحســین لاری یکی از مراجع و روحانیون مبارز 
خطه جنوب کشور است که در مقطع جنگ جهانی اول ،رهبری قیام 

علیه اشغالگران انگلیسی را در جنوب عهده دار می شود.
سریال 40 قســمتی »هنگام بیداری« به تهیه کنندگی حبیب الله 
والی نژاد و کارگردانی ســیروس مقدم، ســریال الف ویژه ای است که 

سازمان هنری رسانه ای اوج  آن را تولید می کند.
جاسوس انگلیس

 پیرمرد نازنین نشریات داخلی
روزنامه »هفت صبح« جاسوس تابلودار انگلیس را »پیرمرد نازنین« 

خطاب کرد.
ایــن روزنامــه در مطلبی به بهانه 90 ســالگی برخی به اصطلاح 
هنرمندان، دســت به تمجید از ابراهیم گلســتان زد. هفت صبح در 
شماره دیروز خود، خلاصه ای از شرح حال ابراهیم گلستان و نام برخی 
از منتقدان این نویســنده و فیلمساز مقیم انگلیس را منتشر نمود اما 
هیچ اشــاره ای به جاسوس بودن گلستان نکرد. ابراهیم گلستان برای 
توجیه چپاول ثروت ملی کشورمان، برای لندن فیلم تبلیغاتی می ساخت.

رئیس  کمیسیون فرهنگی مجلس:
عمار فعالان انقلابی را به یکدیگر وصل کند

حجت الاســلام نصرالله پژمان فر گفت: یکی از رســالت های اصلی 
جشنواره عمار در کنار مطرح کردن فیلمسازان انقلابی و وصل کردن آنها 
به یکدیگر، طرح موضوعات اولویت دار جامعه از جمله مسائل فرهنگی 
است. به گزارش فارس، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
با حضور در دفتر مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب اســلامی در جریان 
فعالیت های مختلف آن از جمله جشنواره عمار، مدرسه سینمایی عمار، 
تاریخ شفاهی انقلاب و تولید موسیقی قرار گرفت. پژمان فر در این بازدید 
گفت: عمار نقش مهمی در عرصه فرهنگی- هنری کشور دارد و توانسته 
است همانند نخ تسبیحی، فعالان انقلابی را به یکدیگر وصل کند و با 
اســتفاده از همین ظرفیت شاهد هستیم که در زمینه هایی مثل فتنه 

88 تولیدات خوبی شده است.
وی ادامه داد: برخی آثار جشــنواره عمار را در شهرستان ها دیده ام 
و امروز، مردم شناخت خوبی از جشنواره عمار دارند، اما در حوزه هایی 
مثل بازی که عمار در آنها نیز ورود کرده اســت، هنوز شناخت خوبی 

وجود ندارد.
رئیس  کمیسیون فرهنگی مجلس تصریح کرد: جشنواره عمار باید 
بتواند همانند حوزه فیلم در حوزه های دیگر هم به عنوان یک نخ تسبیح 

عمل کند و به صورت تصدی گرایانه وارد نشود.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
بیان اینکه خطر نفوذ از جانب برخی مسئولان 
جدی گرفته نمی شود، گفت: ما اطلاعات کامل 
داریم که آل سعود با همکاری رژیم صهیونیستی 
در حال تلاش برای ایجاد توطئه در کشــور ما 

هستند. 
آیین اختتامیه نخســتین کنگره سه هزار شهید 
خراسان شــمالی صبح دیروز در جوار پیکر پاک دو 
شــهید گمنام آغاز شــد و با اجرای برنامه های ویژه 
ازجمله گرامیداشــت یاد شــهدای وحدت استان و 
با حضور خانواده شــهدا، ایثارگــران و جانبازان و نیز 
مسئولان کشوری و لشکری در محل دهکده مقاومت 

بسیج بجنورد ادامه یافت.
در ســه روز از برگزاری این کنگره سه اجلاسیه 
ویژه بانــوان، ویژه دانش آمــوزان و فرهنگیان، ویژه 
دانشجویان، اساتید و طلاب برگزار شد. همچنین طی 
سه روز گذشته، ســردار نقدی رئیس سازمان بسیج 
مســتضعفان، آیت الله رئیســی تولیت آستان قدس 
رضوی، سردار فضلی جانشین بسیج مستضعفان و نیز 
علی اصغر فانی وزیر آموزش وپرورش ازجمله سخنرانان 

این کنگره بوده اند.
کنگره سرداران و سه هزار شهید خراسان شمالی، 
نخستین کنگره استانی و شانزدهمین کنگره در سطح 
ملی اســت که از ۲4 مهرماه جاری در محل دهکده 
مقاومت بســیج بجنورد آغاز به کارکرده است و ظهر 

امروز سه شنبه به پایان می رسد.
سردار سرلشکر محمدعلی جعفری صبح دیروز در 
آئین اختتامیه کنگره ملی ســرداران و 3000 شهید 
خراسان شمالی با بیان اینکه پایداری انقلاب اسلامی 
ما در »نه گفتن به نظام ســلطه« است، اظهار داشت: 
ملت ما قدردان شــهدا هستند و هرچه پیش می رود 
این موضوع بیشــتر نمایان می شود. امنیتی که امروز 
در کشور ما پایدار است، ثمره خون پاک شهداست و 
اگر در یک جامعه ای امنیت نباشد، در آن جامعه قطعا 

رشد و ارتقاء وجود نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه »آمریکایی که از ابتدای انقلاب 
اسلامی از توطئه های خود ناامید شده بود، حادثه 11 
سپتامبر را به وجود آورد و بعد از آن ابتدا به افغانستان و 
عراق حمله کرد تا ایران را در محاصره خود دربیاورد«، 
در ادامه تصریح کرد: بعد از آنکه حمله و محاصره آنها 
انجام شد، تلاش کردند در ابعاد مختلف تشنج داخلی 
در کشــور ما ایجاد کنند و حدود 6 سال به دنبال این 

تجاوز بودند تا بعد از آن حمله نظامی انجام شود.
سرلشــکر جعفری ادامه داد:  از ســال 84 تا 86 
نیروهای نظامی ما در آمادگی کامل به سر می بردند و 
احتمال حمله به کشــور وجود داشت اما آمریکایی ها 
به دلیل درسی که از ناحیه رزمندگان ما در دفاع مقدس 
گرفته بودند و همچنین ترســی که از حمله به خاطر 

روحیه ملت ما داشتند، شکست را احساس کردند.
وی بــا اشــاره به وقــوع جنگ عــراق و حضور 

در کنگره ۳۰۰۰ شهید خراسان شمالی مطرح شد

سرلشکر جعفری: برخی مسئولان 
خطر نفوذ و جنگ نرم را جدی نمی گیرند

آمریکایی ها در این کشور اظهار داشت: مردم عراق از 
حمایت های مردم از نظام دینی و انقلاب اســلامی و 
مقاومت در جنگ تحمیلی درس گرفتند و کشور ما 

را الگو برای مقاومت خود انتخاب کردند.
توطئه آل سعود

 و اسرائیل علیه ایران
به گزارش تسنیم، فرمانده کل سپاه پاسداران در 
ادامه سخنان خود با اعلام »آل سعود خائن این روزها 
خیال توطئه در کشــورهای شیعه نشین را دارد و ما 
اطلاعات کامل داریم که آل ســعود با همکاری رژیم 
صهیونیستی در حال تلاش برای ایجاد توطئه در کشور 
ما هستند«، گفت:  دشمنان به خیال پوچ خود می توانند 
ناامنی در اســتان های شرقی ما همچون سیستان و 
بلوچستان ایجاد کنند درحالی که الحمدلله امروز شاهد 

امنیت بالایی در این استان همچون تهران هستیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: دشمنان جنگ 
را ادامه دادند که ما از علم و پیشرفت عقب بمانیم اما 
الحمدلله ایستادگی های مردم و رزمندگان سبب شد 
که امروز به یک ابرقدرت بزرگ جهانی تبدیل شویم 

و قدرت ما برگرفته از ایمانِ مردم است. 
دست به دامان
 ایران می شوند

فرمانده کل ســپاه پاســداران در ادامه با بیان اینکه 
»هم اکنــون در بخش های اقتصــادی و بخش های دیگر 
کــه مربوط به زندگی مردم می شــود، مشــکلاتی داریم 
که امیدواریم دولت مــردان بتوانند با روحیه جهادی این 
مشــکلات را برطرف کنند«، اظهار داشت: آمریکایی ها در 
عراق وقتی نتیجه نگرفتند از درون اسلام و جریان ضدشیعه، 

داعش را تشــکیل دادند و مشــکلاتی به وجود آوردند اما 
نتوانسته اند به مناطق شیعه نشین برسند. دشمنان با تشکیل 
داعش جمعیت زیادی از شیعیان و اهل تسنن را به شهادت 
رساندند اما امروز آنها می دانند برای حل مشکلات و جنگ 
سوریه باید دست به دامن ایران باشند و از سوئی تحلیلگران 
آمریکایی به این موضوع در رسانه های خود اذعان داشته اند.

وی با بیان اینکه قدرت شــیعه بــا الگوگیری از 
انقلاب اسلامی امروز توانسته است در عراق ادامه پیدا 
کند که از آن جمله می توان به راهپیمایی اربعین که 
اثرات عمیقی دارد اشاره کرد و گفت: وحدتی که امام 
راحل همواره انتظار داشت در حج اتفاق بیفتد، امروز 
در راهپیمایی اربعین نمود پیداکرده اســت. با کمک 
الهــی و همت رزمندگان امــروز بخش های زیادی از 
عراق بازپس گرفته شــده و امــروز نیز رزمندگان در 
تلاش برای بازپس گیری موصل از دست داعش هستند.

بی توجهی
به جنگ نرم

وی بــا ابراز اینکه »اکنــون در »جهاد کبیر« قرار 
داریم«، افزود: جهادی کــه امروز ما در آن قرار داریم، 
اطاعت نکردن از دشمنان و کافران است و نباید در این 
شــرایط که جنگ نرم شکل  گرفته، به دشمنان اعتماد 
کنیم. ما همواره به دشــمنان »نه« گفته ایم اما اکنون 
به دلیل جنگ نرم بعد از توافقات هسته ای و برجام و در 
شرایطی که نفوذ ایجاد شده است، خطر جنگ نرم وجود 
دارد اما متأسفانه برخی از مسئولان به آن توجه ندارند.
سرلشکر جعفری با تأکید بر اینکه »برخی از مسئولان 
ما توجهی به جنگ نرم ندارند«، گفت: مســئولان نگاه 
دیگری برای حل مشکلات کشور دارند. لازم است بگوییم 
که هیچ گاه سراغ نداریم کشوری مسلمان به غربی ها اتکا 

کرده باشد و غربی ها اجازه رشد به آنها داده باشند.

عملیات اختلال امواج راداری توســط پروژه تحقیقاتی 
»سایه« و همچنین بمباران منطقه توسط هواپیمای بومی صاعقه 
و عملیات مقابله با تک شیمیایی در روز دوم رزمایش فدائیان 

حریم ولایت نیروی هوایی با موفقیت انجام شد.
روز گذشته، در دومین روز از رزمایش فدائیان حریم ولایت 6 نیروی 
هوایی ارتش انواع ســامانه های پیشرفته ارتباطی نهاجا با استفاده از 
بسترهای امن شبکه های بی سیم و باسیم انواع سامانه های تسهیلات 
پروازی و انواع سامانه های تاکتیکی، ماموریت های ابلاغ شده در جنگ 

الکترونیک را با موفقیت انجام دادند.
امیر خلبان مسعود روزخوش سخنگوی رزمایش همچنین اعلام 
کرد: در این مرحله با استفاده از هواپیمای جنگ الکترونیک فالکون 
50 تحت عنوان پروژه تحقیقاتی سایه، عملیات اختلال امواج راداری 

نیروهای دشمن فرضی با موفقیت انجام شد.
ســخنگوی رزمایش در ادامه گفت: همچنین جنگنده اف 14 به 
اجرای ماموریت دشت هوایی مسلح و انجام ماموریت تاپ کاور پرداخت.

روزخوش تصریح کرد: همچنین جنگنده های اف 14 و میگ ۲9 
با انجام عملیات رزم هوایی شــرایط درگیری در صحنه واقعه نبرد را 

با موفقیت تمرین کردند.
عملیات مقابله با تک شیمیایی

در مرحله دیگری از دومین روز رزمایش فداییان حریم ولایت 6 
نیروی هوایی ارتش که در منطقه عمومی اصفهان برگزار می شــود، 

عملیات مقابله با حمله شیمیایی دشمن با موفقیت انجام شد.
در این مرحله از رزمایش دشــمن فرضی اقدام به انجام عملیات 
شیمیایی علیه جنگنده و پایگاه نیروی هوایی ارتش کرده که در این 
راســتا یگان های مقابله با جنگ های نوین نهاجا به سرعت در محل 

حاضر و به انجام وظایف خود پرداختند.
در این عملیات نیروهای جنگ نوین نیروی هوایی اقدام به پاکسازی 

جنگنده F14 نیروی هوایی کردند.
سرهنگ احمدرضا سرلک فرمانده جنگ نوین نیروی هوایی ارتش 
در این خصوص اظهار داشت: پس از انجام تک شیمیایی دشمن در 
راســتای اجرای اهداف رزمایش اقدام به مبادرت برای رفع آلودگی 
هواپیما و رمپ کردیم و تمام قســمت های جنگنده، شــیلتر و رمپ 

رفع آلودگی شد.
فرمانده جنگ نوین نهاجا تأکید کرد: ما جزو 15 کشــور در دنیا 

هستیم که توان اجرای چنین عملیات هایی را داریم.
ســرلک همچنین اعلام کرد: نیروهای مقابله با جنگ های نوین 
نهاجا ظرف کمتر از 5 دقیقه توان شناســایی و آغاز پاکسازی محل 

آلوده را دارند.
بــه گزارش فــارس، در این عملیــات از انواع ســامانه های رفع 
آلودگیBFM 500،  درخش 6 و 7 و آشکارســازهای DSM و نسل 

جدید استتار استفاده شد.
بمباران منطقه توسط جنگنده های بومی صاعقه

در ادامه دومین روز از رزمایش فدائیان حریم ولایت، هواپیماهای 
بومی صاعقه با بمب های 500 پوندی اهداف فرضی بر روی باندهای 
پروازی منطقه نبرد را با موفقیــت منهدم کردند. صاعقه هواپیمای 
جت جنگنده ساخت ایران است که قابلیت شناسایی و انهدام اهداف 

روی زمین را دارد.
امیر روزخوش سخنگوی ششمین رزمایش فدائیان حریم ولایت، 
اجرای عملیات ســوختگیری هوایی را بخش دیگری از این رزمایش 
بزرگ عنوان کرد و گفت: جنگنده بمب افکن های فانتوم سوختگیری 
هوایی از هواپیمای ســوخت رسان را به منظور نفوذ در عمق منطقه 
نبرد و افزایش شعاع عملیاتی در دستیابی به اهداف برد بلند را با اجرای 
ماموریت TOP COVER توسط هواپیماهای اف-14 اجرا کردند.

شمخانی:
آمریکا تیربارچی پسابرجام شده

باید از کار بیفتد
دبیر شــورای عالی امنیت ملی گفت: معبری به اسم 
پســابرجام باز شده است که سیم خاردار، مین، بمب، نهر 
و تیربارچی به اسم آمریکا دارد که باید نظیر دفاع مقدس 
ماهرانه از این معبر استفاده کنیم و البته تیربارچی را هم 

خاموش کنیم.
امیر دریابان علی شــمخانی دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
در هجدهمین همایش صنایــع دریایی اظهار کرد: معبری به نام 
پســابرجام باز شده که در آن سیم خاردار، مین، بمب ناپالم، نهر 
و تیربارچی به نام ایــالات متحده آمریکا وجود دارد، باید ماهرانه 
از این معبر اســتفاده کنیم کما اینکه در زمان جنگ از این معابر 

استفاده می کردیم.
شــمخانی با تأکید بر »باید تیربــار را خاموش کنیم نه اینکه 
خودمان را بزنیم«، تصریح کرد: زمانی که مسئولی از کشور درباره 
برجــام مطالبه گری می کند نبایــد آن را در داخل تبدیل به یک 

اعتراف کرد و بگوییم که ما قبلا این را گفته بودیم.
وی اضافــه کرد: نگاه ما به دریا تهدید،  فرصتی اســت. هیچ 
تهدیدی علیه ایران واقع نمی شود اگر هم شود مگر از دریا،  همچنین 

هیچ پاسخی به تهدیدات نمی توانیم بدهیم مگر از دریا.
دبیر شورای عالی امنیت ملی درباره مبحث امنیت، گفت: امروز 
متروی تهران امن تر از متروی پاریس است،  از ما می پرسند که »شما 
با توجه به اوضاع بد منطقه چگونه امنیت خود را تأمین می کنید؟«.
به گزارش تسنیم، شمخانی با یادآوری اینکه مردم ایران در این 
زمینه تجربه دارند، ادامه داد: علاوه بر این راهبرد، رهبری داریم که 
راه مقابله با این ناامنی را برای ما ترسیم کرده و آن اینکه راهکار 

تأمین امنیت در داخل مرزها نیست بلکه خارج از مرزهاست.
وی با بیان اینکه »در بخش تولید دفاع دریایی مقلد نیستیم و 
مجتهدیم«، گفت: این توانمندی ایران برای دیگران تولید هزینه 
کرده اســت، این یک تجربه گران قدر است که قابل تعمیم به بعد 

کشوری نیز هم هست.

سرویس سیاسی-
»علی اکبر صالحی« رئیس  سازمان انرژی اتمی 
در دهمین همایش نخبگان فردا در سالن اجلاس 
سران گفت: ما باید تا می توانیم در تعاملات علمی 
بین المللی گسترش ایجاد کنیم که در حال حاضر 
فرصت خوبــی را ایجاد کرده و فرصت ها مانند 

سونامی به سمت ما می آیند.
به گزارش فارس، صالحی افزود: پس از برجام در 
شرایط غیرقابل باور قرار گرفتیم به طوری که فرصت ها 
یکی پس از دیگری مثل سونامی به سمت ما می آید، 
زیرا طرف مقابل دیده که این ملت اراده پیشرفت دارد.

وی در ادامه گفت: ما در برجام به دســتاوردهای 
زیادی در بعد فنی رسیدیم و هیچ چیزی در صنعت 
هسته ای از دست نداده ایم ولی هرچقدر شرح می دهیم 

گویا برخی نمی شنوند یا گویا نمی خواهند بشنوند.
رئیس ســازمان انرژی اتمی خاطرنشــان کرد: در 
بیســت وپنج سال گذشته 7 میلیارد دلار برای انرژی 
هسته ای هزینه کردیم که در حال حاضر فقط نیروگاه 
بوشــهر 5 میلیــارد دلار ارزش دارد و می خواهیم دو 
نیروگاه جدید بســازیم که 10 میلیــارد دلار هزینه 

آن است.
 صالحی در مصاحبه با گاردین:

 دستاوردهای برجام محقق نشد
اظهارنظر قابل تامل آقای صالحی درباره سونامی 
فرصت های برجام در حالی است که وی در شهریورماه 
ســالجاری در مصاحبــه بــا گاردین گفــت:» غرب 
بــه وعده هایی کــه داده بود عمل نکــرده و برجام 
دســتاوردهایی را کــه از آن انتظــار می رفت محقق 
نکرده اســت...گاه و بیگاه شــاهد این هســتیم که 
طرف دیگر درخواســت هایی مطرح می کند که فراتر 
از برجام هســتند. در عین حال، می بینیم که طرف 
دیگر خودش به طور کامل تعهداتی را که داده، مثلا 
در مورد رابطــه بانک های بزرگ با ایران، انجام نداده 
است... طرح درخواســت های زیاده خواهانه، اوضاع را 

پیچیده تر می کند«.
 استنکاف دانشمندان اروپایی
 از سفر به ایران در پسابرجام

صالحــی همچنیــن در تیرمــاه ســالجاری در 
گفت وگویی در مورد برجــام، در کنایه هایی معنادار 
به رئیس جمهور از برخی نتایج برجام انتقاد کرد. وی 
بــه وضع قانون روادید در کنگره آمریکا پس از برجام 
اشــاره کرد و گفت: »حالا من این را می توانم بگویم 
و دوســتی نمی تواند به من اعتراض کند که مثلًا آقا 
شما وزیر اقتصاد و یا رئیس بانک مرکزی و یا وزیر امور 
خارجه نیستید چرا که حداقل از نظر علمی 40 سال 
استاد دانشگاه هستم لذا این را می توانم بگویم. پیش 
از این دانشگاه های ما با دانشگاه های خارج در تماس 
بودند و تزهای مشترک داشتند و به ویژه دانشمندان 
اروپایی به راحتی به ایران می آمدند و در کارگاه های 
فنی، آموزشــی و تحقیقاتی مشارکت داشتند و این 
در حالــی بود که هیچ مســئله ای در رفت و آمد آنها 
وجود نداشت. هم اکنون و پس از پیش آمدن قضایای 
روادید تعداد زیادی از دانشمندان اروپایی که مقداری 
احتیاط می کنند از آمدن به ایران استنکاف دارند. به 

صالحی:

پس از برجام، فرصت ها مثل سونامی به سمت ما می آید!

قول دانشگاهی ها این یعنی وضعیت آنها پیش از برجام 
بهتر از پس از برجام بوده است«. 

وی همچنین با گلایه از عهدشکنی های 1+5 در 
انجام تعهدات گفت: احساس می کنم در حال زمینه 
چینی و پخت و پز علیه ما هســتند و ما باید گوش 

به زنگ باشیم.
 اذعان صالحی

 به پابرجا ماندن تحریم ها
در ماه هاي پایاني سال گذشته نیز علی اکبر صالحی 
در یک گفت وگوي خبري به عنوان یکي از اصلي ترین 
اعضاي تیم مذاکره کننده پرده از واقعیتي برداشت که 
پیشتر دولت خلاف آن را مطرح مي کرد. صالحي چند 
ماه بعد از اجراي برجام رسماً اعلام کرد که تحریم ها 
لغو نشده است. رئیس سازمان انرژي اتمي در گفت وگو 
با وبگاه »العربي الجدید« بر ادامه فعالیت هســته اي 
ایــران تأکید و اعلام کرد که غرب در اجراي تعهدات 
خود براساس برجام تأخیر دارد و هنوز برخي تحریم ها 

برداشته نشده است.
صالحی: آمریکا در پشت پرده

 بانک ها را می ترساند
همچنین رئیس سازمان انرژی اتمی دولت یازدهم، 

مهرماه در برنامه »دست خط« گفت: »آمریکا در ظاهر 
می گوید که طبق برجام عمل کرده اســت اما پشت 
پرده بانک ها را می ترساند که اگر کوچک ترین خلافی 
صورت گیرد فلان و چنان می شود.« موارد فوق بخشی 

از اظهارات آقای صالحی در دوره پسابرجام است.
 خسارت های محض را 
دستاورد جا می زنند!

وی در بخشی از اظهارات خود در همایش نخبگان 
فردا تاکید کرد که »هیچ چیزی از صنعت هسته ای از 
دست نداده ایم«.  صالحی در بخش دیگری از اظهارات 
خود- با اشــاره به دستاوردهای فنی برجام- با لحنی 
توهیــن آمیز خطاب به منتقــدان تاکید می کند که 

»برخی نمی شنوند یا گویا نمی خواهند بشنوند«. 
این اظهارنظر قابل تامل در حالی است که دولت 
یازدهــم بی آن که تضمین محکم و غیرقابل تغییری 
از حریف بگیرد، بسیاری از تعهدات خود را به صورت 
کامــلا یکجانبه و شــتابزده و به گونــه ای که قابل 
بازگشــت نیســت، عملیاتی کرد. خروج بیش از 1۲ 
هزار ســانتریفیوژ از چرخه غنی سازی، توقف تحقیق 
و توسعه برای غنی سازی در فردو، بتن ریزی در قلب 
رآکتــور اراک و خــروج 9700 کیلوگــرم از ده هزار 

کیلوگرم اورانیوم غنی شده زیر 5 درصد- که طی ده 
سال با تلاش دانشمندان هسته ای کشورمان به دست 
آورده بودیم- از کشور از جمله این اقدامات است که 

هزینه های سنگینی را در پی داشت. 
حال پرسشی اساسی از آقای صالحی وجود دارد 
و آن این است که چطور خسارت های محض برجام را 

دستاورد جا می زنند؟
 کدام دولتمردان

 به دستاورد تقریبا هیچ اذعان کردند؟
گلایه صالحی از منتقدان و اصرار بر دستاوردسازی 
برای برجام در حالی اســت که دولتمردان و از جمله 
خود وی به دفعات به دستاورد تقریبا هیچ برجام اذعان 
کردند. از جمله سیف رئیس بانک مرکزی دولت یازدهم 
که در مصاحبه با بلومبرگ گفت: »توافق هسته ای ایران 
و گروه 1+5 موسوم به برجام، تاکنون »تقریباً هیچ« 

دستاورد اقتصادی برای تهران دربرنداشته است«. 
علــی طیب نیــا وزیر اقتصاد دولــت یازدهم نیز 
مردادماه سالجاری در حاشیه جلسه هیئت دولت گفت: 
»برای ارتباط با بانک های بزرگ جهانی دچار مشکل 
هستیم و آنها با ما کار جدی نمی کنند... انتظار ما این 
بود که بعد از برجام ما بتوانیم با بانک های بزرگ هم 
کار کنیم اما به دلایل مختلف از جمله صورت های مالی 
بانک های ما و بهانه پولشویی و تامین مالی تروریسم ما 

هنوز نتوانسته ایم با این بانک  ها کار کنیم«.
دیگر دولتمردان از جمله ظریف و عراقچی نیز به 
لغو شدن تحریم ها فقط روی کاغذ و دستاورد تقریبا 
هیچ اذعان کردند. دستاورد تقریبا هیچی که می توان 

آن را نتیجه اعتماد به کدخدا دانست.
 گستاخ تر شدن آمریکا
 نتیجه انفعال دولتمردان

متاسفانه موضع ضعیف دولت یازدهم در مقابل 
عهدشــکنی های مکرر آمریکا، سران این کشور را 
گستاخ تر کرده اســت. دستاوردسازی، توجیه- و 
به عبارت دقیق تــر »بزک برجام«- و نهایتا گلایه 
از طــرف مقابل- در کنار تندی بــا منتقدین در 
داخل- موجب شده است که طرف غربی و به ویژه 
آمریکا ضمن شــانه خالی کردن از انجام تعهدات، 

بهانه تراشی نیز بکند.
در همین حال، جان کری وزیر خارجه آمریکا در 
جدیدترین اظهارنظر مدعی شده است که حمایت ایران 
از محور مقاومت و توان موشکی، حل سریع مشکلات 
بانکی را دشوار کرده است. کری همچنین مدعی شده 
است که واشنگتن نه تنها به همه تعهدات عمل کرده، 

بلکه فراتر از آن را نیز انجام داده است.
 پیش از این ارنســت مونیز وزیر انرژی آمریکا در 
اظهارنظری گستاخانه مدعی شد که ایران دیگر حق 

ندارد درباره مسئله لغو تحریم ها اعتراض کند.
اکنون و با گذشت بیش از یکسال از امضای برجام 
و همچنین با گذشــت 9 ماه از آغاز اجرای تعهدات 
1+5 ذیل برجام، زمان آن اســت که دولتمردان به 
صورت جدی با نقض برجام از ســوی طرف مقابل 

برخورد کنند. 
با اســتمرار رفتار کنونی از سوی دولت یازدهم، 

چیزی فراتر از »تقریبا هیچ« حاصل نخواهد شد. 

در دومین روز رزمایش فدائیان حریم ولایت صورت گرفت

عملیات موفق جنگال و بمباران منطقه 
با جنگنده بومی صاعقه

همزمان با هفتمین روز شهادت سید و سالار 
شــهیدان و یاران با وفایش صنف الکتریک 

تهران به اقامه عزا پرداختند.
به گزارش خبرنگار کیهان، در این مراسم که صبح 
دیروز با حرکت دسته عزاداری صنف الکتریک تهران 
و با حضور پرشور اعضای این صنف و مردم از میدان 

امام خمینی)ره( آغاز شد و تا مسجد بزرگ لاله زار 
ادامه داشت، مداحان اهل بیت)ع( به نوحه خوانی و 
مرثیه ســرایی پرداختند و شرکت کنندگان در این 
مراسم در ســوگ حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و 

شهدای کربلا اشک ماتم ریختند.
در پایان مراســم عزاداران با حضور در مسجد 

بــزرگ لاله زار نماز ظهر و عصر را به جماعت اقامه 
کردند.

گفتنی است، حســین شریعتمداری سرپرست 
موسســه کیهان و تعدادی از مســئولین و شورای 
سردبیری روزنامه کیهان نیز با حضور در این مراسم 

به عزاداری پرداختند.

برگزاری مراسم عزاداری صنف الکتریک تهران در لاله زار

ژنرال فلین در مصاحبه با شــبکه فاکس نیوز 
گفت: »برنده نهایــی نبرد بزرگ موصل جمهوری 
اسلامی ایران و شیعیان عراقی خواهند بود که با 

پشتیبانی تهران مشغول پیشروی هستند.«
»مایک فلین« ژنرال بازنشسته ارتش ایالات متحده 
آمریــکا که جزو گزینه های مطرح برای تصدی پســت 
معاونت رئیس جمهــوری در صورت پیــروزی »دونالد 
ترامپ« در انتخابات پیش رو می باشــد، دیروز به شبکه 
تلویزیونی فاکس نیوز گفت: »مســلمانان تندرو حتی به 
داخل کشــور ما نفوذ کرده انــد و روزبه روز بر مصائب ما 
خواهند افزود. این همان چیزی اســت که دونالد ترامپ 
زودتر فهمید و نسبت به اهمیتش هشدار داد. الان در اکثر 
نقاط آمریکا ضریب افراطی گری به نقطه هشدار رسیده 

اســت و ما با تهدید واقعی روبرو هســتیم.« به گزارش 
جام،  وی ادامه داد: »من درباره یک تفکر و جهان بینی 
صحبت می کنم که سال های سال ریشه دوانده است، نه 
یک گروه خاص مثل داعش که خیال کنیم با نابودی اش، 
مسئله حل و خطر رفع می شود.« ژنرال فلین با اشاره به 
عملیات آزادسازی موصل در عراق، اضافه کرد: »هرچند 
ما ناگزیریم که با داعش هم مبارزه کنیم و در این مسیر 
چاره ای غیر از همراهی با اعراب هم پیمان خود نداریم، اما 
اولا نباید فراموش کنیم که پاکسازی موصل برطرف کننده 
چالــش ما با افراط گرایان نیســت و ثانیا این را نیز باید 
بپذیریم که برنده نهایی این نبرد بزرگ جمهوری اسلامی 
ایران و شیعیان عراقی خواهند بود که با پشتیبانی تهران 

مشغول پیشروی هستند.«

ژنرال آمریکایی در گفت وگو با فاکس نیوز:

ایران برنده نهایی عملیات موصل است 


